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پيشخوان

راه و مسکن/ اجتماعی
گروه راه و مسکن: پس از به امضا رسیدن توافقنامه برجام در تیرماه 
94، قراداد خرید ۲۰۰ فروند هواپیما میان شرکت هواپیمایی جمهوری 
اسلامی ایران )هما( با سه شرکت مهم هواپیماسازی دنیا در تاریخ های 
۲۱ آذرماه 9۵ با بوئینگ برای خرید ۸۰ فروند، ۲ دی ماه 9۵ با ایرباس 
برای خرید ۱۰۰ فروند و ۲۱ فروردین ماه 9۶ با ای تی آر برای خرید 
۲۰ فروند هواپیما به امضا رسید که این ۲۰۰ فروند به هواپیماهای 
برجام��ی ش��هرت یاف��ت. تاکنون ۶ فرون��د از ای تی آرهای ۲۰ گانه 
وارد ناوگان هما ش��ده و قرار اس��ت در س��اعت ۱۰ صبح روز شنبه ) 9 
دی ماه 9۶( ۲ فروند ای تی آر دیگر با رجیسترنامبرهای EP-ITG و 
EP-ITH با حضور مقامات ارشد صنعت هوانوردی تجاری کشور و 
وزارت راه و شهرسازی وارد فرودگاه مهرآباد شود. با احتساب این ۲  
فروند هواپیمای ای تی آر جدید، تعداد ناوگان کوتاه برد مدرن هما 
به ۸ فروند می رسد، ضمن اینکه با احتساب ۳ فروند ایرباسی که در 
اواخر 9۵ و اوایل 9۶ به هما تحویل شد، تعداد هواپیماهای برجامی 

به ۱۱ فروند خواهد رسید.
��� دو ای تی آر تازه وارد در مهرآباد

براساس این گزارش، سازمان هواپیمایی کشوری از صدور گواهینامه 
 ATR ۷۲-۶۰۰ ثب��ت و اج��ازه پرواز دو فروند هواپیمای دیگر از نوع

متعلق به شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران خبر داد.
در اینب��اره رض��ا جعفرزاده مدیر روابط عمومی س��ازمان هواپیمایی 
کشوری، گفت: هواپیمای ATR۷۲-۶۰۰، دارای ظرفیت ۷۰صندلی 
اس��ت که برای مس��یرهای کوتاه برد به کار گرفته خواهد ش��د. در 
پ��ی تواف��ق برج��ام و لغو تحریم ها قرارداد خرید ۲۰ فروند هواپیمای 
ATR۷۲ سری ۶۰۰ بین هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران هما و 
شرکت ایتالیایی - فرانسوی ATR به امضا رسید. نخستین هواپیمای 
ATR۷۲-۶۰۰ در س��ال ۲۰۱۰ تحویل مش��تری شد و این هواپیما 
منطبق با آخرین تکنولوژی و جدیدترین سیستم های رفاهی و ایمنی 
در صنع��ت هواپیمای��ی جه��ان هم اکنون در حال پرواز اس��ت. مدل 
سفارشی ایران ایر قادر است ۷۰ نفر را تا مسافت ۱۵۲۸ کیلومتر جا 
به جا کند و به خاطر استفاده از موتورهای ملخی بسیار کم مصرف، 
ایمن و پیشرفته هزینه های عملیاتی آن به شدت پایین و مقرون به 
صرفه اس��ت. این هواپیما قادر اس��ت در تمام شرایط جوی پرواز کند 
و به دلیل مجهز بودن کابین خلبان به نمایشگرهای بسیار پیشرفته 

امکان فرود در سخت ترین شرایط جوی را نیز دارد. 
مدیر روابط عمومی سازمان هواپیمایی کشوری تصریح کرد: این مدل 
و مدل های قبلی سالیان زیادی است که در کشورهای مختلف دنیا 
از آمریکا و قلب اروپا تا خاور دور مورد استفاده شرکت های مختلف 

هوایی قرار گرفته و ایران ایر در تلاش است بخشی از ناوگان کوتاه برد 
خود را با این هواپیماها نوسازی کند. لزوم توجه به قابلیت پرواز در هر 
شرایط جوی با توجه به چهارفصل بودن کشورمان حقیقتی غیر قابل 
انکار است و هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران با در نظر گرفتن تمام 
مسایل فنی، اقتصادی و صنعتی این هواپیماها را برای ناوگان خود 
 Glass( انتخاب کرده است. کابین خلبان این هواپیما از نوع شیشه ای
Cockpit( اس��ت و از نظر فنی و امکانات نمایش��گرها، سیستم های 
الکتریکی و س��ایر مس��ایل فنی شباهت هایی با هواپیمای پیشرفته 
ایرباس A۳۵۰ دارد که قرار اس��ت ۱۶ فروند از این ایرباس ها توس��ط 
ایران ایر خریداری شود. موتورهای ملخی که در این هواپیما به کار 
گرفته شده اند توسط شرکت پرآوازه کانادایی پرت اند ویتنی ساخته 
شدند و از نوع PW۱۲۷M هستند که می تواند قدرتی معادل ۲۷۵۰ 

اسب بخار نیرو برای پروازهای ایمن این هواپیما تولید کند.
��� انجام پروازهای منطقه ای وظیفه هما نیست

براساس این گزارش، درحال حاضر صنعت هوانوردی ایران به شدت با 
مشکل کمبود ناوگان مواجه است و همچنین بسیاری از فرودگاه های 
کشور بدون کار کارشناسی و مطالعه هم از نظر جانمایی و هم از نظر 
بازاریابی در آینده و هم از نظر طراحی در س��اخت احداث ش��ده اند به 

همین جهت نیاز به ناوگان گسترده هواپیماهای کوتاه برد و پروازهای 
منطق��ه ای وج��ود دارد، ل��ذا خرید هواپیماهایی از نوع ای تی آر برای 
صنعت هوایی کش��ور قابل توجیه اس��ت، اما  بسیاری از کارشناسان 
صنعت هوانوردی معتقدند که خرید هواپیماهای کوتاه برد و انجام 
پروازهای منطقه ای وظیفه هما نیس��ت و هواپیمایی ملی و تحت 
پرچم که قرار اس��ت تابلوی صنعت هوانوردی کش��ور باش��د باید به 
سمت خرید هواپیماهای میان برد و دوربرد حرکت کرده تا هم نیاز 
داخل به ناوگان پروازهای بین المللی را تامین کند و هم رفته رفته به 
ایرلاین هاب منطقه برای انجام پروازهای دوربرد و جهانی تبدیل شود 
و بخش مهمی از بازار هوانوردی تجاری کشورهای منطقه را نیز در 
اختیار بگیرد، لذا سایر ایرلاین هایی که با هزینه هایی به مراتب پایین 
تر از هزینه های جاری هما اداره می ش��وند، باید مدیریت پروازهای 
منطقه ای و محلی را برعهده بگیرند و هما به اجرای رسالت اصلی 

خود مشغول شود.
��� هما باید از تمام ظرفیت خود بهره برداری کند

حمید نجف کارشناس ارشد صنعت هوانوردی در پاسخ به این پرسش 
که به جز هواپیمایی آس��مان که براس��اس اساسنامه خود موظف به 
ایجاد پروازهای منطقه ای و فعال نگه داشتن فرودگاه های مناطق 

محروم و کم برخوردار است، هیچ یک از ایرلاین های دیگر حاضر 
به انجام پروازهای منطقه ای و کوتاه برد داخلی نشده اند و علت آن 
کم سود بودن این گونه پروازها نسبت به ایجاد پروازهای خارجی و 
اروپایی است، لذا آیا سیاست و استراتژی جدید هما مبنی بر توسعه 
پروازهای محلی و منطقه ای استراتژی صحیحی است؟ در گفت و گو 
با »تجارت« می گوید: پس از اجرایی شدن برجام، شرکت هواپیمایی 
هما با سه شرکت هواپیماسازی بویینگ، ایرباس و ای تی آر قرارداد 
خرید هواپیما منعقد کرد و باتوجه به اینکه  ورود هواپیماهای بوئینگ 
و ایرباس به دلیل مشکل در تامین فاینانس با تاخیر  مواجه شده است، 
لذا شرکت هواپیمایی هما باید به نوعی از ظرفیت خود بهره برداری کند. 
هواپیماهای ای تی آر به دلیل پایین بودن قیمت راحت تر در اختیار 
ناوگان هوایی هما قرار گرفته است، لذا هواپیمایی هما می تواند از این 

ظرفیت برای انجام پروازهای منطقه ای و محلی استفاده کند.
این کارش��ناس ارش��د صنعت هوانوردی تصریح می کند: یکی از 
سیاس��ت های دولت مبنی بر این اس��ت که مناطق کمتر برخوردار 
بتوانند از پروازهای محلی و منطقه ای بهره مند ش��وند. با توجه به 
اینک��ه هن��وز پروازهای میان برد و دوربرد برای ش��رکت هواپیمایی 
هما محقق نشده است، لذا این شرکت باید از ظرفیت و پتاسیل خود 
برای انجام پروازهای کوتاه برد و منطقه ای استفاده کند که منفعت 
و سود انجام پروازهای منطقه ای از سوی هما به  کل جمعیت کشور 
به ویژه مردم مناطق محروم و شهرهای کمتر برخوردار می رسد. به 
عبارتی در گذشته فرودگاه های احداث شده در مناطق محروم فعالیتی 
نداشتند که با این اقدام شرکت هواپیمایی هما این فرودگاه ها رونق 

اقتصادی پیدا کرده اند. 
��� سیاست ایرلاین باید ارائه خدمت به  مناطق محروم باشد

نجف تاکید می کند: استراتژی شرکت هواپیمایی هما با توجه به اینکه 
هنوز امکان پروازهای میان برد و دور برد فراهم نشده است، صحیح 
است، البته انجام پروازهای برون مرزی هم نسبت به سیاست های 
بازرگانی ایرلاین ایران ایر است به عبارتی انجام پروازهای خارجی باید 
نسبت به میزان ناوگان ایرلاین باشد و  همچنین باید برای مسیرهای 
خارجی چه برای مسیر رفت و چه برای مسیر برگشت ظرفیت مسافر 
وجود داشته باشد. اما به طور کلی معتقدم یک شرکت هواپیمایی باید 
از تمام ظرفیت و پتانسیل خود برای هم انجام پروازهای داخلی و هم 
برای انجام پروازهای خارجی استفاده کند. به عبارت ساده تر سیاست 
ایرلاین در انجام پروازهای خارجی باید سودآوری باشد و همچنین 
برای پروازهای داخلی باید بیش��تر متمرکز بر ارائه خدمت به مردم 

منطق محروم باشد.

حمید نجف در گفت و گو با »تجارت« تاکید کرد:

استراتژی درست »هما« در توسعه پروازهای منطقه ای

نهایی شدن فاینانس راه آهن رشت-آستارا

قرارداد 3ميليارد یورویی تامين واگن
مع��اون برنامه ری��زی و اقتص��اد حمل ونقل ش��رکت راه آهن، از 
راه اندازی مرکز کسب  وکارهای نوین در راه آهن خبر داد و گفت: 
زنجیره تأمین خدمات حمل ونقل با اس��تفاده از ظرفیت فناوری 
اطلاعات مؤثرتر است. به گزارش روزنامه تجارت به نقل از وزارت 
راه و شهرسازی، نور اله بیرانوند، با اشاره به نیاز حمل ونقل ریلی 
کش��ور به تشکیل شرکت های اس��تارتاپ  اظهار داشت: فضای 
کس��ب وکار الکترونیک و اس��تفاده از علوم فناوری اطلاعات در 
تجارت حمل ونقل، یک ضرورت بدیهی است؛ زیرا زنجیره تأمین 
خدمات حمل ونقل با استفاده از ظرفیت فناوری اطلاعات مؤثرتر 
عم��ل خواه��د کرد. راه آهن با درک این موضوع، راه اندازی مرکز 
کس��ب وکارهای نوین را در دس��تور کار قرار داد و هم اکنون در 

حال س��ازمان دهی اس��ت تا در آینده نزدیک، ش��اهد آغاز به کار 
رسمی این مرکز باشیم. معاون برنامه ریزی و اقتصاد حمل ونقل 
شرکت راه آهن با اشاره به انگیزه راه آهن برای تشکیل این مرکز 
گفت: راه آهن به دنبال بسترسازی و پشتیبانی برای شکل گیری 
کسب وکارهای فناورانه و شرکت های استارتاپ است. بیرانوند با 
اشاره به امضای قرارداد تأمین مالی ۳ میلیارد یورویی تأمین واگن 
ریلی نیز خاطرنشان کرد: در واقع قرارداد تأمین مالی با موسسه 
بیمه صادراتی و مرکز توسعه صادرات روسیه با هدف فعال سازی 
ظرفیت واگن س��ازان داخلی ایران و پیوند با ش��رکت های سازنده 
روسی به پشتوانه تضمین شرکت راه آهن به امضا رسید. وی افزود: 
عمده این مبلغ در اختیار شرکت های حمل ونقل ریلی خصوصی 

قرار خواهد گرفت و سفارش ها نیز در قالب کنسرسیومی شامل 
شرکت های روسی و تولیدکنندگان ایرانی به صورت »جوینت-

ونچر« انجام می ش��ود. معاون برنامه ریزی و اقتصاد حمل ونقل 
شرکت راه آهن یکی از محدودیت های توسعه و نوسازی ناوگان 
ریلی در کشور را تأمین منابع مالی خواند و گفت: این قرارداد به 
تأمین منابع و هزینه های تأمین، انتقال دانش فنی و امکانات تولید 
ناوگان ریلی کمک می کند.  بیرانوند همچنین ضمن تکذیب خبر 
بهره برداری از راه آهن آستارا-آستارا در تاریخ ۲۵ دسامبر در یکی 
از خبر گزاری ها به نقل از یک پایگاه خبری خارجی تصریح کرد: 
ترمنیال این خط با سرمایه گذاری مستقیم طرف آذری در حال 
اجرا اس��ت و ضمن تکمیل آن ظرف ماه های آینده، اولین قطار 
ترانزیتی ما از آن عبور خواهد کرد. این خط آهن محور توس��عه 
کریدور شمال-جنوب و جنوب-غرب است که با راه اندازی قطار 
آس��تارا، می توان ش��اهد ارتقا ترانزیت و حمل ونقل کالا از هند به 

روسیه و بالعکس بود.
معاون برنامه ریزی و اقتصاد حمل ونقل شرکت راه آهن همچنین 
از نهایی شدن قرارداد تأمین مالی )فاینانس( ۵۰۰ میلیون دلاری 
آذربایج��ان بی��ن وزارت امور اقتصاد دارای��ی ایران و آذربایجان 
خبر داد و گفت: هم اکنون توافقات بر سر موافقت نامه حاصل و 
پیش نویس آن تهیه شده است. همچنین این قرارداد در مراسمی 
به امضا خواهد رسید و هم اکنون تشریفات اداری در دست اقدام 

قرار دارد.

محمدعل��ي نجفي با اش��اره به فرص��ت کم باقي مانده 
تا پایان س��ال، ابراز امیدواري کرد که طرح ش��هرداري 
ته��ران در زمین��ه حذف آرم طرح ترافیک مورد تصویب 
شوراي عالي ترافیک و شوراي شهر قرار گرفته و از اول 
فروردین ماه سال آینده اجرایي شود. شهردار تهران در 
پاسخ به سوالي درباره سرنوشت اجراي طرح ترافیک در 
س��ال آینده، عنوان کرد: نظر ما این اس��ت که تغییراتي 
را در طرح ترافیک اعمال کنیم اما این نظر اول باید در 
ش��وراي حمل و نقل و ترافیک به تصویب برس��د که ما 
یک جلس��ه در ش��ورا داشتیم و به جمع بندي نرسیدیم. 
بعد باید در ش��وراي ش��هر به تصویب برس��د و در ادامه 
در دولت مطرح ش��ود تا دولت در جریان قرار گرفته و 
نظارت خود را به ما منتقل کند. وي به ذکر جزئیاتي از 
طرح ش��هرداري تهران در این زمینه پرداخت و گفت: 
در ای��ن ط��رح صدور آرم طرح ترافیک را به کلي منتفي 
مي کنیم چراکه هر س��اله ۱۰۰ هزار آرم طرح ترافیک 
به ش��کل هاي مختلف در کنار ۲۰ هزار کارت ش��ناور 
توزیع مي ش��ود و این بدان معني اس��ت که روزانه ۱۲۰ 
ه��زار خ��ودرو اج��ازه ورود به طرح ترافیک را دارند؛ این 
در حالي اس��ت که ضابطه خیلي دقیقي بر نحوه توزیع 
آرم هاي طرح ترافیک حاکم نیست و مفاسد و مسایلي 
هم در گذشته درباره توزیع این آرم ها وجود داشته است. 

ش��هردار تهران ادامه داد: به جاي اینکه براي ورود به 
مناطق زوج و فرد و طرح ترافیک آرم بفروشیم، اعلام 
مي کنیم که هر خودرویي به هر دلیلي وارد این مناطق 
ش��ود، بای��د عوارض خاص آن منطق��ه را بپردازد. این 
طرح تقریبا در همه شهرهاي بزرگ دنیا که طرح هاي 
محدود کننده براي ورود به هسته مرکزي شهر دارند، 
به همین ش��کل اجرا مي ش��ود و در حال حاضر فروش 
کارت و آرم ترافیک در هیج جاي دنیا مرس��وم نیس��ت. 
نجفي در ادامه درباره راه اندازي مجدد خط هفت مترو 
تهران، گفت: امیدوارم بتوانیم خط هفت را تا آخر اسفند 
راه ان��دازي مج��دد کنیم اما دوس��تان در بحش حمل و 
نقل و ترافیک معتقد هس��تند که اماده سازي مجدد این 
خط تا اردیبهش��ت ماه س��ال آینده طول مي کشد؛ یک 

علت آن نیز خرید تجهیزات خارجي اس��ت که به زمان 
بیشتري نیاز دارد.

نجفي ابراز کرد: ش��هرداري تهران از نظر منابع مالي در 
فش��ار زیادي قرار دارد و نمي تواند پول زیادي را تزریق 
کند اما همه ما با امید زنده هستیم؛ در نتیجه اگر ممکن 
باشد خط هفت تا پایان اسفند ماه و در غیر این صورت تا 
پایان اردیبهشت 9۷ افتتاح مي شود. وي همچنین از افتتاح 
بخشي از خط شش مترو تهران تا آخر شهریور 9۷ و بقیه 
بخش هاي این خط تا پایان س��ال آینده خبر داد. نجفي 
همچنین درباره سرنوش��ت برگزاري نمایشگاه کتاب در 
شهر آفتاب، تصریح کرد: تقریبا یک ماه است که جلساتي 
را با مس��ئولان وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي داشتیم؛ 
آنها به حق از اینکه امکانات کافي در ش��هر آفتاب وجود 
ن��دارد گلایه داش��تند و ما ه��م تلاش کردیم آنها را قانع 
کنیم که با امکانات پیش س��اخته مي توانیم ش��رایط را به 
نحوي فراهم کنیم تا نمایش��گاه کتاب در ش��هر آفتاب 
برگزار ش��ود. ش��هردار تهران ادامه داد: اگر دوس��تان در 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي به این جمع بندي رسیده 
باشند که در نمایشگاه کتاب را در مصلي امام خمیني)ره( 
برگ��زار کنن��د، ما اعتراض خاصي نداریم اما ترجیح ما بر 
این است که در سال آینده هم نمایشگاه کتاب در شهر 

آفتاب برگزار شود.

هیأت حج ایران درحالي دومین سال برگزاري حج را پس 
از یک س��ال وقفه، با تاکید بر افزایش س��هیه کشورمان در 
سال 9۷، پیگیري مي کند که روابط دیپلماتیک دو کشور 
همچنان قطع است و سفارتخانه هاي ایران و عربستان هنوز 
فعالیت خود را از سر نگرفته اند. سال گذشته از ایران، پس از 
یک سال وقفه و با وجود قطع روابط دیپلماتیک، نزدیک به 
۸۶ هزار نفر در موسم حج شرکت کردند. در همین حال به 
گزارش ایسنا نخستین دور مذاکرات حج ایران و عربستان 
بدون مش��خص ش��دن جزییات بیشتر از دیدار مقامات دو 
کشور، انجام شد. دیدار حج 9۷ نیز در جده و بین وزیر حج 
عربس��تان و رییس س��ازمان حج ایران صورت گرفت که 
پیرامون تدوین برنامههاي حج بحث و قرار شد، جزییات 
بیشتر در نشستهاي کارشناسي به سرانجام برسد. سازمان 
ح��ج و زی��ارت اعلام کرده اس��ت؛ در ای��ن دور از مذاکرات 

ضمن تلاش براي افزایش س��همیه حج س��ال آینده، لزوم 
فراهم ش��دن بس��تري براي ارائه خدمات مطلوب در کنار 
تامین امنیت و حفظ عزت و کرامت حجاج ایران را پیگیري 
خواهد کرد. محمدي همچنین پیش از سفر گفته بود؛ حقوق 
شهداي منا و سقوط جرثقیل را پیگیري خواهد کرد. رییس 

س��ازمان حج و زیارت پس از نخس��تین دیداري که با وزیر 
حج عربستان داشت، در صفحه اینستاگرام خود به وضعیت 
شهر مدینه و تاثیر پروژه گسترش این حرم بر افزایش سهیه 
کش��ورها اش��اره کرد و نوشت: »با وجود آن که وزارت حج 
عربس��تان در پي تکمیل طرح توس��عه مسجدالحرام قصد 
دارد تعداد حجاج را افزایش دهد )ما نیز در مذاکرات افزایش 
سهیمه ایران را به طور جدي مطالبه کردیم(، اما در مدینه 
نه تنها امکانات اقامتي جدیدي ایجاد نشده، بلکه بواسطه 
تخریب بخش هایي از مناطق شرق، جنوب و تا حدي غرب 
مسجدالنبي، ظرفیت اقامت نسبت به چهار سال قبل کمتر 
نیز شده است. به این ترتیب دست کم تا بخشي از شهرک 
جدید و مدرن الهجره در 9۸ کیلومتري مسجدالنبي به بهره 
برداري میرسد، ناگزیر باید به دلیل فقدان امکانات مناسب 

مدت اقامت حجاج در مدینه را کاهش داد.«
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اجتماعی

احتمال تخریب
 برخي بیمارستان هاي تهران در زلزله

قائم مقام س��ازمان نظام پرس��تاري گفت: در صورت بروز زلزله در کلان ش��هرهایي، 
چون تهران، مشکلي در زمینه تأمین نیروي انساني جهت ارائه خدمات درماني وجود 
ندارد، اما امنیت و اس��تحکام برخي بیمارس��تان ها در ش��رایط بحراني تضمین نشده و 
احتمال تخریب آن ها در زلزله وجود دارد. به گزارش میزان شریفي مقدم درخصوص 
زلزله اخیر تهران گفت: زلزله اخیر ۵.۲ ریشتري در مرز بین استان البرز و تهران آزمون 
خوبي براي شهروندان و مسئولین بوده است. چراکه با توجه به وقوع لرزش در زمین 
بسیاري از مردم به فکر پیشگیري از بحران در مواقع وقوع زلزله افتادند. در شرایطي 
که در مدت کوتاهي لرزش زمین در پایتخت احساس شد تمام شهروندان به منظور 
حفظ امنیت جان خود به خیابان ها آمده و مسیر هاي تردد را مسدود کردند. او گفت: 
تجربه لرزش زمین در طي چند روز گذشته نشان از هشداري براي مسئولین امر و 
آگاهي نسبت به ایجاد شرایط مناسب در مواقع بحران بود. این در حالي است که با 
توجه به ازدحام مردم در خیابان ها در صورت وقوع خسارات جاني و مالي در پایتخت 

امکان خدمات رساني و انتقال نیرو هاي امدادي به محل مورد نظر ممکن نبود. 

خودروهاي فرسوده
 منشاء عمده آلودگي هواي تهران

رییس کمسیون محیط زیست و سلامت شوراي شهر تهران، ري و تجریش خودروهاي 
فرس��وده را منش��اء عمده آلودگي ها دانس��ت و گفت: مادامي که خودروهاي فرسوده در 
تهران تردد مي کنند وضعیت هواي تهران بهبود پیدا نمي کند. به گزارش ایسنا زهرا 
صدر اعظم نوري درباره منابع آلاینده هواي شهر تهران گفت: باتوجه به گزارشي که 
وزیر نفت ارائه کردند در حال حاضر بنزین عرضه شده در سطح شهر تهران استاندارد 
است و این آلودگي که تهران از آن رنج مي برد مربوط به ذرات معلق زیر ۲.۵ میکرون 
است. لذا ارتباطي با بنزین ندارد. او گفت: در حال حاضر در سطح شهر تهران بنزین با 
استاندارد یورو چهار عرضه مي شود و این بنزین ایجاد آلودگي نمي کند. گازهایي که 
در سطح شهر تهران انباشته مي شوند، منشاء آلودگي هستندو ارتباطي با بنزین ندارند. 
صدر اعظم نوري ادامه داد: آلودگي امروز تهران بیشتر به خودروها و نوع احتراق آنها 
انجام مي شود ارتباط پیدا مي کند اگر بهترین بنزین یعني با بالاترین استاندارد موجود را 
در داخل خودروي فرسوده بریزیم عمل احتراق به خوبي انجام نمي گیرد و طبیعتا ایجاد 

آلودگي مي کند به این ترتیب مشکل اصلي ما خودروهاي فرسودده هستند.

رونوشت آگهي حصر وراثت 
خانم فاطمه غلامي داراي شناسنامه شماره ۱۶۸ به شرح دادخواست به کلاسه 9۶/ 99۷/ 
۶ از این دادگاه درخواس��ت گواهي حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که ش��ادروان 
حش��مت اله حمزه نژاد قادي بشناس��نامه ۲۲۰ در تاریخ ۱۶ / 9 / 9۶ اقامتگاه دائمي خود را 

بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به :
۱- فاطمه غلامي فرزند غلام ش ش ۱۶۸ همسر متوفي 

۲- مژگان حمزه نژاد قادي فرزند حشمت اله ش ش ۱۵۰ فرزند متوفي 
۳- رضا حمزه نژاد قادي فرزند حشمت اله ش ش ۱۳9۲ فرزند متوفي 

4- سعید حمزه نژاد قادي فرزند حشمت اله ش ش ۲۱۵۰۳۰4۰۳۱ فرزند متوفي 
۵- مهناز حمزه نژاد قادي فرزند حشمت اله ش ش ۱۰4۵ فرزند متوفي 

اینک با انجام تش��ریفات مقدماتي درخواس��ت مزبور را در یک نوبت پي در پي ماهي یک 
مرتبه آگهي مي نماید تا هر کسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از توفي نزد او باشد از تاریخ 

نشر نخستین آگهي ظرف یکماه به دادگاه تقدیم دارد والا گواهي صادر خواهد شد.
آقاجاني رئیس شعبه ششم شوراي حل اختلاف قائمشهر 

9۶۷۰۳۶۰۶۵
--------------------------------------

آگهي فقدان سند مالکیت
آقاي حبیب اله نوراله زاده خشکرودي با ارائه دو برگ شهادت شهود که در دفترخانه اسناد 
رس��مي ۲4۷ نور تصدیق امضاء ش��ده اس��ت اعلام نموده که سند مالکیت ششدانگ پلاک 
۲۸۱۵/۵494-اصلي واقع در بخش یکش��رق بابل که س��ند مالکیت آن ذیل ثبت ۲۵۸۸۰ 
صفحه ۲۲9 دفتر جلد ۲۸۰ مع الواسطه بنام حبیب اله نوراله زاده خشکرودي صادر و تسلیم 
گردید. بر اثر پارگي مخدوش گردیده بدین سبب صدورالمثني سند مالکیت را از این اداره 
خواستار شده اند لذا در اجراي ماده ۱۲۰- آیین نامه اصلاحي قانون ثبت و تبصره هاي ذیل 
آن مراتب یک نوبت به تاریخ ذیل آگهي مي ش��ود تا چنانچه هر ش��خص اعم از حقیقي یا 
حقوقي مدعي انجام معامله یا وجود سند مالکیت نزد خود یا حقي نسبت به پلاک مرقوم 
داشته باشند از تاریخ انتشار آگهي به مدت ده روز اعتراض خود را به ثبت اسناد محل تسلیم 
و رس��ید دریافت نمایند پس از انقضاي مدت مقرر و عدم اعتراض نس��بت به صدور س��ند 

مالکیت المثني مطابق مقررات اقدام خواهد شد. 9۶/۱۰۰/۳9۸ )م- الف(
تاریخ انتشار: 9۶/۱۰/9

خسروي – رئیس ثبت اسناد و املاک بابل
-------------------------------------------

دادنامه 
پرونده کلاسه 9۵۰99۸۳۸۷۰۳۰۰۳۷۵ شعبه ۱۰ دادگاه عمومي حقوقي شهرستان کرمان 

تصمیم نهایي شماره 9۶۰99۷۳۸۷۰۳۰۰۷۰4
خواهان : آقاي محمد امین محسن بیگي طغرالجردي فرزند رضا با وکالت آقاي فرهاد میر 
کمالي فرزند جمال به نشاني کرمان – خیابان هزارویکشنبه بین کوچه ۲۲و۲4 ساختمان 

پارسا طبقه دوم واحد 4
خوانده : آقاي مجتبي مهدي پور عرب به نشاني کرمان املاک نصر بلوار نصر 

۱-خواسته از پرداخت هزینه دادرسي  ۲-مطالبه وجه چک
گردش��کار : دادگاه با بررس��ي اوراق پرونده ختم رس��یدگي را بش��رح ذیل اعلام و مادرت 

بصدور راي مي نماید.
راي دادگاه خواس��ته دعوي خواهان آقاي محید محمد امین محس��ن بیگي طغرالجردي 
فرزند رضا باوکالت آقاي فرهاد میرکمالي بطرفیت خوانده آقاي مجتبي مهدي پور عرب 
مبني بر مطالبه وجه یک فقره چک شماره ۱۲94۰۸۳۱۸۷۶۰مورخه 9۵/۳/۱۵ عهده بانک 
ملي بمبلغ  ۶۵۰۰۰۰۰۰۰ ریال به انضمام احتس��اب کلیه هزینه هاي دادرس��ي و خس��ارت 
دادرسي و خسارت تاخیرتادیه مستندا به فتوکپي مصدق از چک و گواهینامه عدم پرداخت 
بانک محال علیه دادگاه با مداقه نس��بت به جمیع اوراق پرونده و نظر به اینکه اصل چک 
در ید خواهان باقي و وجود چک در ید دارنده دلیل بر ذیحق بودن وي مشغول ذمه صادر 
کننده فرض اس��ت مگر اینکه خلاف آن ثابت ش��ود و خوانده دعوي با ابلاغ وقت دادرس��ي 
در جلسه حاضر نشده و در قبال دعوي مطروحه و مستندات ابرازي خواهان خواهان ایراد 
و یا تکذیبي بعمل نیاورده اس��ت و مس��تندات ابرازي مصون از هرگونه تعرضي باقي مانده 
است و خوانده دعوي هیچگونه دلیل و یا مدرک موجه و محکمه پسندي مبني بر پرداخت 
دین و برائت ذمه خویش ارائه ننموده فلذا با اس��تصحاب بقا دین دعوي مطروحه خواهان 
را مقرون به صحت تشخیص داده است و مستندا به مواد ۳۱۳،۳۱۱،۳۱۰از قانون تجارت 
و نیز مواد ۱9۸و ۵۱۵ و ۵۱9 و ۵۲۲ از قانون آیین دادرس��ي دادگاه هاي عمومي و انقلاب 
در امور مدني و تبصره الحاقي به ماده ۲ قانون چک مصوب مجمع تش��خیص مصلحت 
نظام خوانده را به پرداخت مبلغ ۶۵۰۰۰۰۰۰۰ریال از بابت اصل خواس��ته و نیز تادیه مبلغ 
۲۱/۰۳۶/۰۰۰ ریال از بابت کلیه هزینه هاي دادرس��ي و دفتري که جهت طرح دعوي به 
خواهان وارد گردیده و همچنین حق الوکاله وکیل و خسارات تاخیرتادیه محکوم مي نماید 
لازم به ذکر اس��ت که دایر محترم ذکر اس��ت که دایر محترم اجراي احکام حقوقي موظف 
است در زمان اجراي حکم حق الوکاله وکیل بر اساس تعرفه مربوطه و خسارت تاخیر تادیه 
را از تاریخ سررس��ید چک فوق الذکر 9۵/۳/۱۵ تا زمان پرداخت و یوم الوصول بر اس��اس 
تغییر شاخص اعلام شده از ناحیه بانک مرکزي محاسبه نماید راي صادره غیابي محسوب 

و ظرف مهلت مقرر قانوني ) بیس��ت روز ( پس از تاریخ ابلاغ قابل واخواهي و رس��یدگي 
مجدد در این دادگاه و سپس ظرف همین مدت قابل تجدیدنظر خواهي در کجمع محترم 

تجدیدنظر استان کرمان مي باشد./.
ریسي شعبه دهم دادگاه عمومي حقوقي کرمان – امیرحسین زارعي 

....................................................
بسمه تعالي 

آگهي وقت دادرسي 
آگهي موضوع ماده ۱۰ آئین نامه نحوه رس��یدگي به پرونده هاي موضوع اصل 49 قانون 

اساسي
ستاداجرایي فرمان حضرت امام ) ره ( در استان کرمان درخواستي در اجراي ماده 49 قانون 
اساسي مبني بر مالکین تعداد۲4 اشیاء جا مانده ) لیست پیوست ( حسب گزارش فرمان پلیس 
فرودگاه هاي استان کرمان به کلاسه پرونده 9۶/۸۵۰۰۰4۶ به این دادگاه تقدیم که پس از 
ثبت به کلاسه مذکور حسب دستور دادگاه لیست کالاي مذکور حسب ماده ۱۰ اصلاحیه 
آئین نامه نحوه رسیدگي به پرونده هاي موضوع اصل 49 کرمان براي یک نوبت در یکي 
از روزنامه هاي کثیرالنتشار در ج مي گردد ت چنانچه شخص یا اشخصاصي نسبت به آنها 
ادعاي مالکیتي دارند از تاریخ نش��ر آگهي ظرف یک ماه با در دس��ت داش��تن مدارک به این 
دادگاه مراجعه والا پس از انقضاي مهلت راي مقتضي صادر خواهد شد . وقت رسیدگي به 

پرونده فوق روز چهارشنبه مورخ ۱۳9۶/۱۱/۱۸ ساعت ۱۲:4۵ظهر میباشد .
مدیر دفتر دادگاه ویژه اصل 49 قانون اساسي کرمان 

-------------------------------------------
آگهي حصر وراثت

آقاي س��جاد رضا خاني فرزند حس��ین  داراي شناس��نامه ۳۰4۰۱۲9۲۲۸ بشرح دادخواست 
ش��ماره 9۶۰۶۱۱ مورخ ۱۳9۶.۱۰.۳توضیح داده شادروانحس��ین درخش��ش فرزندصفر 
بشناس��نامه ۱۲در تاریخ ۱۳9۶.۸.۱۲در شهررفس��نجان فوت ش��ده و وراثت منحصر حین 

الفوت وي عبارتند از:
۱-محمد رضا درخشش ش ش ۲۳ فرزند حسین صادره از رفسنجان فرزند متوفي۲- محمد 
جواد درخش��ش ش ش۳۰4۰۱۷۲۷۸۶ فرزند حس��ین صادره رفس��نجان فرزند متوفي۳-

س��کینه درخش��ش ش ش ۱4۲۰ فرزند حس��ین صادره رفس��نجان فرزند متوفي4-سمیه 
درخشش ش ش ۸9 فرزند حسین صادره رفسنجان فرزند متوفي۵- کبري اودرجیان ش 

ش ۶ فرزند اکبر صادره رفسنجان همسر متوفي.
لذا مراتب یک نوبت در روزنامه هاي کثیرالانتش��ار محلي آگهي میش��ود چنانچه کس��ي 
اعتراض دارد یا وصیت نامه اي از متوفي نزد اش��خاصي باش��د ظرف مدت یک ماه از نش��ر 
آگهي به شوراي حل اختلاف تقدیم دارد والا گواهي صادر خواهد شد و هر وصیت نامه اي 

جز رسمي و سري که بعد از این موعد ابراز شود از درجه اعتبار ساقط است. 
دفتر شوراي حل اختلاف شماره سوم شهرستان رفسنجان

-------------------------------------------
آگهي حصر وراثت 

آقاي محمد مرش��ید زاده راوري فرزند داود داراي ش��ماره شناس��نامه ۱۶۵ شرح دادخواست 
ش��ماره 9۶۰99۸۳4۶۸۲۰۰۷۵۷ مورخ 9۶/۱۰/4 توضیح داده ش��ادروان اقاي داود مرش��د 
زاده راوري فرزند حمزه بشناس��نامه ۱4۸در تاریخ 9۶/۸/۱۵ در کرمان فوت ش��ده و وراثت 

منحصرالفوت وي عبارتند از:
۱- محمد مرشدزاده راوري فرزند داود ش ش۱۶۵ متولد ۱۳۳۸/۸/۱ فرزند متوفي . ۲-خانم 
صدیقه مرشدزاده راوري فرزند داود ش ش۲۳۸ متولد ۱۳4۰/9/۲۰فرزند متوفي  ۳-آقاي 
عباس مرشد زاده راوري فرزند داود ش ش۲۸ متولد۱۳4۳/۱/۲۰فرزند متوفي  4-مهدي 
مرشد زاده راوري فرزند داود به ش ش ۲9۳ متولد ۱۳۵۳/۸/۷ فرزند متوفي  ۵- خانم صغري 

دهقاني فتح آبادي فرزند عباس به ش ش ۶ متولد ۱۳۲۷/۷/۱۱ همسر متوفي
لذا مراتب یک نوبت در روزنامه هاي کثیرالانتش��ار آگهي مي ش��ود چنانچه کسي اعتراضي 
دارد یا وصیت نامه اي از متوفي نزد اشخاصي باشد ظرف یک ماه از نشر آگهي به شوراي 
حل اختلاف ۲۲ تقدیم دارد والا گواهي صادر خواهد شد و هر وصیت نامه اي جز رسمي و 

سري که بعد از این موعد ابراز شود از درجه اعتبار ساقط است.
دفتر شوراي حل اختلاف ۲۲ شهرستان کرمان - م الف ۲۰9۰

-------------------------------------------
بسمه تعالي 

آگهي مزایده نوبت اول 
در اجراي شماره 9۶۱۰4۲۳444۱۰۰۰۸۵ صادره از شعبه اول محاکم عمومي راور له خانم 
مریم نخعي نژاد فوزي و علیه آقاي حسین خواجوئي راوري دایره اجراي احکام شهرستن راور 
در نظر دارد سه دانگ مشاع از کل شش دانگ پلاک ثبتي ۱۵۱۷فرعي از ۱۸9۳ اصلي واقع 
در شهرستان راور خیابان امام رضا کوچه المهدي با قیمت کارشناسي ۶9۱/۷۲۰/۰۰۰ریال 
از طریق مزایده به فروش برساند جلسه مزایده در روزیکشنبه مورخ 9۶/۱۱/۱ ساعت 9 صبح 
در محل اجراي احکام مدني راور با حضور نماینده دادستان برگزار مي گردد لذا طالبین خرید 
مي توانند ظرف مدت ۵ روز تا قبل از روز برگزاري مزایده از ملک مذکور بازدید نماینده و 

شخصي برنده مزایده خواهد شد که بالا ترین قیمت را پیشنهاد نموده باشد.
م الف ۳9۵ – راور 

وام با سود بیش از ۲۲ درصد توفیقی 
در بافت فرسوده ایجاد نمی کند

س��خنگوی کمیسیون عمران مجلس، 
گفت: نرخ س��ود ۱۸ درصدی برای وام 
۲۰ میلیون تومانی نوس��ازی واحدهای 
مسکونی صرفه اقتصادی ندارد در حالی 
که در محاس��به نرخ س��ود به بیش از ۲۲ 

درصد نیز می رسد.
به گزارش روزنامه تجارت صدیف بدری 

در گفت وگو باخبرگزاری خانه ملت، با اشاره به تصمیم اخیر شورای پول 
و اعتبار مبنی بر رشد ۲ برابری سقف تسهیلات جعاله )تعمیر( مسکن 
قابل پرداخت توسط بانک عامل، گفت: هر چند رقم این نوع تسهیلات 
افزایش یافته اما چون نرخ سود این نوع تسهیلات نیز مانند سایر وام 

ها زیاد است توفیق چندانی در عمل ایجاد نخواهد کرد.
س��خنگوی کمیس��یون عمران مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه 
نرخ سود ۱۸ درصدی برای وام ۲۰ میلیون تومانی نوسازی واحدهای 
مس��کونی صرف��ه اقتصادی ندارد، اف��زود: فرد متقاضی دریافت چنین 
وامی در حین مراجعه به بانک با محاسبه نرخ سودی بیش از ۲۲ درصد 

مواجه می شود زیرا نرخ سودهای اعلامی در حد حرف است.
نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی، 
لازمه حمایت از بخش مسکن در کشور را ارایه تسهیلات ارزان قیمت 
خواند و تصریح کرد: شیوه فعلی دولت و ارایه تسهیلات برای باز کردن 
قفل مسکن راه گشا نیست زیرا نرخ سودهای بالا رغبت اخذ تسهیلات 

را از مردم سلب می کند.
بدری با بیان اینکه مابه تفاوت سود تسهیلات باید از سوی دولت و با 
پیش بینی منابعی تامین شود، گفت: اگر دولت با در نظر گرفتن منابعی 
نرخ سود تسهیلات را کاهش دهد به طور حتم بازار مسکن تحت تاثیر 

تسهیلات دهی بانک ها حرکت رو به مثبتی را تجربه خواهد کرد.
ای��ن نماین��ده م��ردم در مجلس دهم، با تاکید بر اینکه دولت باید برای 
بانک ها در جهت کاهش نرخ س��ود بانکی برنامه ۵ س��اله تعریف کند، 
افزود: کاهش نرخ سود سپرده ها و همچنین تسهیلات یکی از ملزومات 
ساماندهی بازار مسکن است.  بدری با اشاره به تجربه کشورهای موفق 
برای ساماندهی بازار مسکن، تصریح کرد: بسیاری از کشورهای موفق 
با کاهش نرخ سود سپرده و همچنین تسهیلات توانسته اند بازار مسکن 
را از تلاط��م ه��ای قیمت��ی دور کنند که این موضوع در کش��ورز ما نیز 

باید نمونه برداری شود. 
وی با بیان اینکه تسهیلات دهی فعلی بانک ها تاثیری در روند نوسازی 
و بهس��ازی بافت های فرس��وده ندارد، گفت: بس��یاری از اقشار نیازمند 
و کم درآمد جامعه به سمت اخذ چنین تسهیلاتی نمی روند زیرا توان 

بازپرداخت آن را ندارند.
ب��دری ادام��ه داد: نکته مهم دیگری که می تواند نوس��ازی واحدهای 
فرس��وده را تس��ریع کند برداشتن قید س��پرده گذاری برای تسهیلات 
دهی به متقاضیان اس��ت زیرا بس��یاری از اقش��ار کم درآمد جامعه توان 
تحقق این موضوع را ندارند. س��خنگوی کمیس��یون عمران مجلس 
شورای اسلامی، یادآور شد: اعطای تسهیلات برای نوسازی واحدهای 
مسکونی فرسوده یکی از اقداماتی است که برای پیشگیری از خسارت 
های احتمالی زلزله باید صورت بگیرد از این رو دولت باید به این مهم 

بیش از پیش توجه داشته باشد.


